
Zamyšlení nad tím, jak je dnes znehodnocováno, co bylo dosaženo dříve. 

Zamýšlel jsem se nad tím, jak jsou ve své podstatě znehodnocovány výsledky, které byly 
dříve podle stávajících pravidel dosahovány. Co mě k tomu vede? Posuďte sami. 

Ve vícebojích se vedou výkony podle tabulek s přihlédnutím k věkovým koeficientům. Tyto 
výkony jsou dlouhodobě uváděny i ve světových tabulkách. Nevím, kdo přišel s tím, že jsou 
dnes přepočítávány podle nových koeficientů, které jsou nevím kým změněny. 

Pro upřesnění, o čem píšu, uvádím následující: 

Ve světových tabulkách byl na příklad v desetiboji oficiálně uveden  v kategorii M 75 světový 
rekord Fina Pentilla Peka kolem 7.900 bodů. 

Pavel Tošnar v Lublani a potom v Malmö pokořil hranici 8000 bodů, poprvé v historii se 
nějaký veterán dostal za tuto bájnou hranici. V Lublani to bylo přes 8100 bodů ( tomto 
závodě jsem byl s ním) a dnes se dočítám, že je to jen 7572 bodů. Nechápu to, protože když 
si někdo vzpomene, že si vymyslí nové koeficienty, tak se to zase změní? Proč tedy není 
jednotné srovnání podle hodnocení, které platilo dříve. To se můžeme dočkat toho, že za 
několik let to bude přepočítáno na hranici třeba 6000 bodů a to dnes dosahuje hodně 
závodníků. To samé je u vrhačských pětibojů a jiných vícebojů. 

Při tom, když jsme byli v na ME v Maďarsku, tak medailový limit byl ve vrhačském pětiboji 
3.500 bodů a přepočty se změnily proti dřívějšku. Proč tedy nebyl upraven? Nejde o mě, ale 
myslím, že je to nesprávné a nelze tedy porovnávat dřívější bodové výkony s tím, co si někdo 
vymyslel dnes. 

Jaké jsou tedy světové a evropské rekordy ve vícebojích?  Když jsem se dnes podíval na 
uvedené světové rekordy právě v desetiboji v M 75, tak je tam uveden jeden Američan 
s výkonem kolem 7900 bodů z roku 2008 . To je doba, kdy Pavel překonal těch 8000 bodů. 
Tak co je tedy pravda? Mám dojem, že se to nemá přepočítávat podle toho, jak to koho 
napadne. V individuálních disciplinách ať si každý dělá co chce, ale ve vícebojích to nevidím 
jako správné. Možná, že se mýlím, ale myslím, že ne. 

 

Vašek Panocha,  AC Ústí nad Labem 

 

 

 

 

 



Nevím, zda jsem měl odpovědět já, či se najde někdo jiný. Ale více hlav, více názorů.  

Nové koeficienty platí od 1.5.2010. Vydali je Němec Bernd Rehpenning, Američan Rex 
Harvey a Belgičan Serge Beckers. Platí pouze pro víceboje, ostatní discipliny ignorovali. Proto 
se naše mistrovství v těchto „mimo‐vícebojařských“ disciplinách řídí starými koeficienty ještě 
z dob WAVA. Já jsem z těchto koeficientů pro naše potřeby jen rozšířil oficiální koeficienty 
pětileté na jednoleté. Ale to samozřejmě neplatí pro víceboje, tam používáme v tabulkách 
jejich pětileté WMA.  

Pokud se týká připomínky, že by se neměly pozpátku přepočítávat výkony podle nových 
koeficientů, s tím nemohu souhlasit. Od doby, kdy jsem se jimi začal zabývat, se změnily už 
dvakrát. Tehdy jsem zjistil, že nemají právě logické hodnoty, když např. průměrný výkon ve 
sprintu byl rovnocenný disku Šilhavé. To byl obrovský nepoměr. Napsal jsem tedy svůj návrh 
na úpravu, ale ozvěna z celého světa byla negativní. Samotný Rex Harvey mi napsal, že je se 
stávajícími koeficienty spokojen a nehodlá na nich nic měnit. A přesto je spoluautorem 
dalších změn. Trochu mi to připomíná situaci kolem programu ČAS na pořádání závodů. Před 
mnoha lety jsem dostal demo verzi firmy Hy‐tec. Když jsem mluvil před valnou hromadou 
ČAS s jedním funkcionářem a řekl jsem mu, že jim tuto verzi poskytnu, aby případně program 
koupili, odpověděl mi že ne, protože už ustavili komisi, která má za úkol vymyslet program 
náš. Pak to trvalo několik let a když nic nevymysleli, převzali stávající program, který vymyslel 
Petr Blažej. Tehdy jsem si vzpomněl na Wericha a jeho moudrost, že už máme komisi, která 
hledá barák, v němž bude zasedat.  

Tolik historie. Před pár dny jsem měl sezení s Petrem Blažejem a vysvětloval jsem mu naše 
veteránská pravidla, aby se pokusil do svého programu napasovat i veterány. Trochu se divil, 
proč nemáme vzorce, kterými byly koeficienty vypočteny. Po všechna ta léta, co jsem dělal 
statistika, jsem o získání těchto vzorců usiloval, ale panstvo z WMA nám nic nebylo schopno 
poskytnout. Naprostá ignorace.  

Ale vrátím se k Tošnarovi, který přišel nějakým způsobem o světový rekord v desetiboji. O 
nových přepočtech jsem už napsal, že s nimi musíme souhlasit. Asi by se Pavel podivil, když 
by u nás za desetiboj obdržel 8000 bodů a za přibližně stejné výkony na MS či ME pak o 
nějakých 500 bodů méně.  

Zkoušel jsem se dopátrat po výkonech stávajícího světového rekordmana v kategorii M75. Je 
to podle WMA Robert Hewitt z USA, výkon 7954 bodů dosáhl na závodech v Joplinu 
22.6.2008. Není nic jednoduššího, než jeho výkony přepsat do naší DDT desetibojařské 
tabulky a jeho bodový součet se nám automaticky ukáže. Pak bychom mohli srovnat jeho a 
Pavlův výkon v desetiboji. Má to však jednu vadu. V tabulce rekordů WMA nejsou jeho 
jednotlivé výkony. Zkoušel jsem je najít na stránce USA, ale rekordy jsou přístupné jen 
členům. Kvůli tomu se ale u nich nehodlám registrovat. Vůbec nechápu, proč nejsou volně 
přístupné. To se na naší stránce nemůže stát. Alespoň doufám ve zdravý rozum našeho 
členstva.  



A ještě na závěr můj názor na nové přepočty historie. Mockrát jsem měl dlouhou debatu na 
toto téma s Pavlem Jílkem. Nemohl strávit vyřazení jeho pětiboje z oficiálních tabulek a 
přeřazení do neoficiálních. Marně jsem mu vysvětloval, že když se změnil oštěp ze 600 na 
500g, musím považovat za regulérní pětiboj ten s lehčím oštěpem. Výkon se starým nářadím 
nezmizel, jen byl z tabulek přeřazen jinam. Přirovnal bych to např. k desetiboji Šebrleho. Je 
to světový rekordman, jeho veteránské výkony mají opravdu vysokou hodnotu, ale nedají se 
uznat jako veteránské rekordy, protože běhá vysoké překážky 106,7 cm a v jeho kategorii je 
nutno běžet překážky jen 99,1 cm vysoké. Je to jediný rozdíl, ale pravidla jsou pravidla. 

Nevím, zda jsem vystihl vše, co se nachází v předchozím dopise od Vaška, pokud ne, tak jsem 
ochoten vysvětlit třeba i osobně. Chápu, že to, co se mně zdá jako samozřejmost, vyplývá 
z toho, že jsem se tím „živil“ tolik let. Nezasvěceným by to nemuselo stačit.  

Petr Gybas, Otrokovice, 20. února 2012 

 


